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BESTUUR:  
 
C. Baanstra - voorzitter 
Breewijd 22 
8602 CK Sneek 
Tel. 06-83978662 
 
Secretaris 
vacant, neem contact op met 
de voorzitter 
 
L. Kooistra - penningmeester. 
De Seine 6 
8604 VM Sneek 
Tel. 06-51 59 11 21 
 
Th. de Jong - coördinatie nazorg 
Penningkruid 3 
8607 DG Sneek 
Tel. 06 50 21 41 38 
 
Vacant - algemeen bestuurslid 
 
 
B. Tijmstra - coördinatie nestkastenproject 
Corneliusstraat 17 
8602 VA Sneek 
Tel. 06 38 31 06 37 
en 
L. Kooistra 
De Seine 6 
8604 VM Sneek 
Tel. 06 51 59 11 21 
 
Ledenadministratie 
L. Kooistra 
De Seine 6  8604 VM Sneek 
Tel. 06 51 59 11 21 
 
 
Verhuizing en opzegging schriftelijk. 
Bij opzegging na 1 januari is nog contributie  
verschuldigd over het lopende jaar. 
 
Contributie minimaal 10 euro per jaar. 
Bank nr. NL28 INGB 0003901438 
 
Website:www.vogelwachtsneek.nl 
Email   vogelwachtsneek@ziggo.nl  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
NAZORG –EN JAARVERGADERING 
VOGELWACHTBESCHERMIMGSWACHT                      
SNEEK E.O. 
 
Uitnodiging voor de vergaderingen op  
Dinsdag 21 maart 
 
Nazorgvergadering van 19:00 tot 19.45 uur 
Jaarvergadering aanvang om 20:00 
 
Dorphuis It Nije Formidden 
Doarpshûsleane 1   
8633 JA Ysbrechtum 
 
Koek en koffie staat voor u klaar 
 
Agenda 20.00 uur 
 
1  Opening/mededelingen 
 
2  Ingekomen stukken 
 
3  Notulen jaarvergadering 2022  
 
4  Jaarverslag 2022 
 
5  Financieel verslag 2022 
 
6  Kascommissie 
 
7  Commissie nazorg 
 
8  Commissie broedzorg 
 
9  Bestuursverkiezing 
      - aftredend secretaris Myrna Kat 
      -  voorstel algemeen bestuurslid: 
         Jelmer Luyckx en Peter Groothoff 
Tegenkandidaten kunnen zich schriftelijk melden t/m 
dinsdag 14 maart bij het bestuur. 
 
10  Rondvraag 
 
11 Sluiting 
 
Na afloop van de vergadering zal er een presentatie 
/ film worden gehouden, indien beschikbaar 
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Voorwoord voorzitter 
 

 

Beste leden / donateurs, 

Driekoningen ligt alweer een stukje achter ons, maar 
namens het bestuur wensen wij jullie weer een  
gezond en vogelrijk 2023 toe. 

In het Jaar 2022  is gelukkig de ommekeer gekomen 
m.b.t. Corona, aan het eind van 2022 hadden we 
weer een ouderwetse griepgolf in plaats van Corona. 
 

Vogels in Friesland hadden het met de droogte weer 
zwaar een lichtpuntje is dat de Zeearenden het op 
diverse plaatsen goed doen. 

Door het vele werk van Luitzen en Peter en alle 
anderen hebben we een nieuwe website 
ontwikkelend met Netsupport uit Leeuwarden.  

Het overleg met de agrariërs gaat ook goed en wordt 
alleen maar beter; iedereen wil zich inzetten voor de 
vogels, vlinders bijen e.d. via de BFVW kunnen 
kruidengras-mengsels besteld worden. We hebben 
inmiddels (dankzij sponsering) diverse pompen 
draaien om plas-dras te creëren. Ook dit jaar hebben 
we aan de stadrondweg Noord een pompje 
geplaatst, veel broedende weidevogels hadden dit 
opgemerkt en hebben in directe nabijheid gebroed, 
hulde aan boer en nazorgers! 

Op 22 maart 2022 is de stichting Griene Dyk 
Natuurlijk opgericht, deze stichting maakt zich sterk 
voor alle natuurwaarden in dit gebied. We wensen 
deze stichting en natuurlijk de bestuurders veel 
succes, plezier en doorzettingsvermogen toe. 
(verderop in deze uitgave maar over deze stichting) 
De alom bekende koekactie is helaas niet door 
gegaan, binnen onze vereniging had onze 
penningmeester alweer een brigade gevormd om 
langs de deuren / bedrijven te gaan. Helaas waren 
er binnen de BFVW te weinig wachten die mee 
wilden doen, dan maar naar de supermarkt.  

De feestcommissie bestaande uit: Myrna Kat, Dolf 
Visser en Herman Koops hebben een paar keer 
vergaderd over de (uitgestelde)viering van het 75 
jarig bestaan van onze wacht.  

 

 

 

 

 

Uiteindelijk hebben ze er goed aan gedaan om voor 
iets nieuws te kiezen, theater voorstelling “Het 
verdriet van de Zuiderzee”. Met een bus vol 
enthousiaste mensen zijn we naar “De Hege 
Gerzen” gereden waar een mooie voorstelling werd 
gegeven aan de boorden van het IJsselmeer.  
 
Tijdens de nazit is er onder het genot van een hapje 
en een drankje nog veel gesproken over de natuur 
en andere zaken in het dagelijks leven. We kunnen 
terugkijken op een mooie jubileum viering, dank voor 
de organisatie. 

Eén van onze ereleden is afgelopen jaar overleden, 
dit was dhr. H. Osinga die vaak met z’n vogelvriend 
H. Lighthart veel voor onze vereniging heeft 
betekent. De Witte en Zwarte Brekken, De Griene 
Dyk, bestuursfunctie, Osinga deed het allemaal. Wij 
wensen de familie en vrienden sterkte toe. 

Eind 2022 hebben we een aantal heren (dames zijn 
ook altijd welkom) gepolst om zitting in het bestuur te 
nemen, daar dit altijd lastig is voor een ieder met 
zijn/haar overvolle agenda kunnen we mededelen 
dat er 2 mannen zijn die in het bestuur willen. Jelmer 
Luyckx en Peter Groothoff worden in de 
jaarvergadering voorgesteld en maken bij positieve 
stemming deel uit van het nieuwe bestuur. Voor 
2024 zijn we op zoek naar vervanging voor Thomas 
de Jong / nazorgcoördinator. 

Ik wens een ieder een liefdevol en gezond 2023 toe, 
tot ziens tijdens de jaarvergadering welke op 21 
maart in Ysbrechtum wordt gehouden.  
 
 
                                                   Chris Baanstra 
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Op 14 november 2022 is ons oud bestuurslid, nazorg coördinator en erelid Henk Osinga overleden op 89 
jarige leeftijd.  
Henk was een zeer betrokken persoon als bestuurder, maar vooral zijn 
liefde voor de weidevogels was groot. Vele jaren was hij 
nazorgcoördinator en onder zijn leiding is het nazorg gebied van de 
vogelbeschermingswacht gegroeid.  
 
Samen met Henk Ligthart  kwam je hem tegen op de Groenedijk of bij het 
Potschar al pratend en met de verrekijker in de aanslag om iets 
bijzonders te zien. Ook gingen ze samen met de auto erop uit naar 
Kornwerderzand en de Mokkebank. 
 
Henk was de man achter de BMP-methode en heeft voor heel Fryslân mensen opgeleid. Dit deed hij met veel 
overtuiging. Ook de wintervoedering nam hij voor zijn rekening. Zo ook in de winter van 1979. De vogels in het 
buitengebied wisten dat hij kwam en vlogen vanaf de Potten met de auto mee naar het gemaal waar de 
voedering plaatsvond. 
 
Als vereniging verliezen we een natuurvriend met veel passie voor onze vereniging. Zo zal hij in onze 
herinnering blijven; betrokken, gedreven en geïnteresseerd in de natuur. 
 
Wij wensen de familie veel sterkte toe in de komende tijd. 
 
Namens het bestuur, 
 
Jaap Strikwerda 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                  De Mokkebank 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                  
 
                                  De Griene dyk 
 
 

     In memoriam 
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Notulen jaarvergadering , dinsdag 22 maart 2022
 
in Dorpshuis Ysbrechtum, om 20.00 uur 
Aanwezig: 23 personen en 4 bestuursleden. 
 

1. Opening 
De voorzitter heet een ieder welkom en 
speciaal erelid Ype van der Werf.  
Gemelde afwezigen zijn: P. Sijpersma, E. 
Hazelhof, M. Lok en J.Lok,  
Dhr. M. Oost en J. Wiersma 
 
van de voorzitter 
Als bestuur zijn we blij dat we iedereen op 
deze manier weer kunnen begroeten.  
We hebben de laatste weken mooi weer, dat 
heeft zijn weerslag op de  natuur. We zien de 
lijsters en andere zangvogels met 
nestmateriaal vliegen. 
De ooievaars hebben de nesten weer bezet 
en klepperen de hele dag.  
 – Het eerste ei van de wacht is gevonden, 
hierover straks meer, door onze nazorg 
coördinator.  
– Er melden zich gelukkig, via de site, ook 
nog mensen aan als lid en vrijwilligerswerk te 
doen. 
– We zijn een traject gestart voor een nieuwe 
website. Hiervoor hebben we input geleverd 
m.b.t. de opzet. Het vullen van de site zullen 
we zelf doen.  
Hiervoor is er  een cursus, van een dagdeel, 
voor de vogelwacht. 
Zijn er nog mensen die handig zijn met de 
computer en die ook mee willen? Graag 
aanmelden. 
 
75-jarig jubileum: 
We hebben nu een driekoppig team dat 
bestaat uit Dolf Visser, Herman Koops en 
Myrna Kat. Die hebben de 1e brain sessie al 
achter de rug.  
Mensen die op de dag zelf willen en kunnen 
helpen, graag aanmelden in de pauze. 
 
De voorzitter vraagt een minuut stilte voor de 
leden die zijn overleden Ere lid dhr. Ligthart, 
dhr. van de Graaf en dhr Wispelweij. 
 

2. Ingekomen stukken 
Uitnodiging jaarvergadering BFVW  8 april in 
Wommels.  
Een ieder die dat wel eens wil mee maken, 
laat het weten.  
Dan kan je meerijden met het bestuur. 
Notulen jaarvergadering 2020  
Geen opmerkingen 
 
 
 

 
 
 
 

3. Jaarverslag 2020 en  2021 
Op beide verslagen zijn geen opmerkingen, 
dus goedgekeurd 
 

4. Financieel verslag 2020 en 2021 
De penningmeester geeft wat toelichting op 
de grote uitgaven. 
Voor een volledig plasdras gebied is een 
zware pomp gekocht. 
Ter vervanging van de uit elkaar vallende 
strooien eenden korven zijn melkbussen 
aangeschaft.  
Jaarlijks worden er 10 tot 15 broedkasten 
vervangen. Dit jaar zijn ze, om vernieling 
door de specht tegen te gaan, vervangen 
door betonnen kasten, die goede 
broedresultaten opleverden en goed zijn 
schoon te houden. Waarbij de vogelwacht 
van de Welkoop, als sponsoring,  ook nog 
eens 25 % korting kreeg. 
 

5. Verslag Kascommissie 
Deze bestond in 2020 uit Herman Koops en 
Sietse Otten, reserve was Elt Hazelof. 
De kascommissie 2021 bestaat uit Sietse 
Otten en dhr. Hazelhof. Er was geen reserve. 
Verslag commissies: het was gezellig, maar 
de boeken zijn goed bestudeerd. Er zijn geen 
onregelmatigheden gevonden. De 
vergadering verleend met applaus de 
penningmeester decharge.  
Nieuwe kascommissie :  Elt Hazelof en Dolf 
Visser . 
Klaas Haringa is reserve. 
 

6. Nazorg 
Een klein deel van het nazorg gebied valt 
onder het provinciale weide beheersplan. 
Hier zijn pompjes geplaatst.  Maar ook in een 
aantal andere nazorggebieden. Eén grond 
eigenaar was zo enthousiast, dat hij zelf een 
grote pomp kocht en deze onze vogelwacht 
in gebruik gaf. 
De resultaten in de verschillende gebieden 
waar een pomp stond zijn wisselend. . In 
2022 zullen een aantal pompen op een 
andere plek wordt gezet in de hoop op betere 
resultaten. Maar over het algemeen waren in 
het seizoen 2021 de broedresultaten    
redelijk goed. 
Tammingalân is een gebied dat veel zorg 
vraagt. Om nieuwsgierige mensen en honden 
buiten het broedgebied te houden wordt er 
tijdens het  
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broedseizoen een schapennet om het gebied 
gezet. Dit heeft ook andere consequenties, er 
zat een haas vast in het net. Het net wordt nu 
hier en daar een stukje omhoog gezet. 
Vlotjes in de plas is niet mogelijk er staat te 
weinig water. De Kluten broeden precies daar 
waar het onkruid groeit. 
Het onkruid weghalen of als het onkruid komt 
laten groeien, in beide gevallen verlaten de 
Kluten hun nest. Dat is dus gebeurd. 
Jappie wil de wethouder een keer uitnodigen 
in het gebied te komen kijken. De gemeente 
steekt tenslotte ook geld in het onderhoud 
van het  gebied.  
 
Ook dit jaar is er weer 
gestreden om de Tinnen 
ljip. Deze is gewonnen door 
Ype van der Werf, die 
samen met Marco in het 
land was. De heren krijgen 
applaus.  
Ype krijgt de Ljip uitgereikt 
 
Broedzorg 
Bauke Tijmstra is de nieuwe broedzorg 
coördinator. 
De broed resultaten van de zangvogels 
waren goed. 
De resultaten van de oeverzwaluwen zijn al 
op de BFVW site gezet. 
Iedereen had natuurlijk opgemerkt dat Bauke 
in plaats van Jappie een verslagje doet van 
de broedzorg.  Jappie is na jaren gestopt.  
Voor al zijn werk heeft de voorzitter het 
volgende bedankwoord: 
Jappie onze natuurman, zet zich op vele 
gebieden in voor de vereniging.  
Een kleine opsomming van zijn activiteiten: 
Een groot nazorggebied bij Tjalhuizum, 
broedzorgcoördinator, broed zorger 
in Wilhelminapark en Volkstuinen 
Noorderhoek,  Waterbeheer   
Tammingalân, Scholekster broedplaats 
regisseur, brengt Uit Vogelen rond, doet altijd 
mee aan de koekactie en zo kunnen we nog 
wel even door gaan. 
Jappie heeft een prima opvolger in Bauke 
Tymstra, Wij wensen Bauke veel succes in 
deze nieuwe functie. 
Jappie, namens het gehele bestuur en de 
leden bedanken wij je voor je  tomeloze inzet. 
Maar blijf vooral lekker genieten in de natuur 
in Sneek en omgeving. 
Als dank krijgt Jappie een cadeaubon en een 
mooie bos bloemen. 
 

7. Bestuursverkiezing 
Jammer, maar algemeen lid,  Johannes 
Fokkens verlaat het bestuur. 

 

Er hebben zich helaas geen kandidaten gemeld.  
Heeft iemand toch interesse,  neem  contact met ons 
op. 
Voor Johannes heeft de voorzitter een bedankwoord. 
Johannes je hebt vorig jaar te kennen gegeven in 
verband met vele werkzaamheden, betaald en 
onbetaald, dat de combinatie met bestuurslid 
Vogelbescherminsgwacht Sneek e.o. een steeds 
groter opgave werd. 
Dat snappen we als bestuur. 
Johannes is dag en nacht in de weilanden/ natuur te 
vinden. Hij is een goede uitdrager van wat in de 
natuur omgaat.  

Hij doet dit via Facebook, 
excursies en neemt soms natuurliefhebbers 
mee om weidevogels/ zangvogels te flappen 
Johannes is vanaf dag 1 nauw betrokken met 
alles wat zich rondom de    
Griene Dyk afspeelt. Het is gestart met het 
inventariseren van broedparen en nesten in het 
huidige Houkepoort 
Daarna kwam Johannes op het geweldige idee 
om een zwaluwhuis voor oeverzwaluwen te 
willen plaatsen op een particulier stuk grond. 
Met behulp van Ype de school de Diken en nog   

vele andere mensen is dat   
huis er gekomen. Hopelijk kunnen we nog lang 
genieten van de mooie resultaten en foto’s van de 
jongen oeverzwaluwen. Jongen die ook nog een 
ringetje krijgen. 
Mede door deelname in het bestuur van de Stichting 
Griene Dyk Natuurlijk houdt Johannes nauw contact 
met onze beschermingswacht en haar leden. 
We bedanken Johannes voor alle know-how, inzet 
en nieuwe ideeën welke hij heeft ingebracht en 
doorgevoerd, in de periode als algemeen  
bestuurslid. Bedankt Johannes. 
Johannes krijgt een cadeaubon en een mooie bos 
bloemen 
 
Oproep 
We vragen ook om over volgend jaar na te denken. 
Dan stopt Myrna als secretaris. Misschien zou u dat 
wel willen doen. Of misschien is er een familie lid, 
uw vrouw, of een van de kinderen die daar wel voor  
voelt. We horen het graag.  Eerst eens meelopen, 
kan altijd. 
 

8 Rondvraag 
– Myrna vraagt hulp voor het organiseren van 
het 75 jarig jubileum. Dolf Visser houdt een 
verhaaltje over wat het voorlopige plan is.  
Een middag met excursies, vogel gerelateerde 
kraampjes en kinderactiviteiten.  
Op wiens hulp mogen wij rekenen, ook op de 
jubileum dag zelf? 
– Anneke Heijnis maakt bekend dat, zij met een 
aantal andere natuur/vogel liefhebbers, een 
stichting van belanghebbenden in het  
Pottenplan, hebben opgericht. Ze maken zich 
zorgen om de natuur, gezien de plannen van 
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Súdwest-Fryslân. Er komt een website. En ze 
zoeken donateurs 
– Jelmer Luyckx vraagt of er wel wordt 
omgekeken naar de zwaluwtillen. 
Volgens hem is het een fiasco. Moeten de tillen 
niet worden verplaatst. 
Verplaatsen is moeilijk, er zit een enorm blok 
beton als fundering in de grond. Ze worden wel 
door de wacht onderhouden. 
Voor de til in het Rasterhofpark had een andere 
vogelwacht interesse, maar ze hebben hem 
nooit opgehaald. 
– Klaas Haringa heeft een opmerking over het 
onderhoudt van de oeverzwaluw  
wanden. De wand in Tammingalân wordt 
opnieuw dichtgestopt.  
In IJlst doen ze dat niet, volgend jaar is daar 
weer groot onderhoud 
– Vraag uit de vergadering, waarom wordt Uit 
Vogelen in Noord-Holland gedrukt en niet in de 
buurt, bv. bij Van der Eems?   

Toen we begonnen met Uit Vogelen in 
kleurendruk uit te brengen is er gezocht op prijs 
en mogelijkheid veel zelf te doen. Dat beviel, 
dus is verder niet opnieuw gezocht. 
– Vraag Herman Koops is het voor inkomsten 
niet goed reclame in Uit Vogelen te zetten.  
We zijn er trots op dat we zonder reclame een 
blad kunnen maken. 
 

9 De voorzitter, bedankt iedereen voor zijn komst 
en sluit de vergadering 

 
        Pauze : koffie of iets anders van de vereniging                        

Na de pauze: 
De film, 50 jarig bestaan Vogelwacht   
Jytryp - Hommerts (in  2014)  Een film die ons   
weer even terug bracht in de tijd.   
Velden vol bloemen met roepende kievieten en 
grutto's en een heleboel nesten. Maar helaas 
dat is niet meer. 

    

 
Aanwezig: 11 nazorgers en het bestuur. 

 
1.    Chris, voorzitter, opent de vergadering. 
2.    Thomas, nazorgcoördinator, verteld over de  
       2021 was een positief jaar. Er waren minder  
       predatoren. De greppelpompen hebben gezorgd   
       voor betere foerageer mogelijkheden. Voor    
       2022 wordt bekeken of sommige pompen een  
       betere plaats kunnen krijgen. 
       Er is een nieuwe rayon bijgekomen, Gauw 7/8. 
       De rayons zijn gedeeltelijk opnieuw verdeeld.  
       Dat komt doordat een aantal nazorgers zijn 
       gestopt. Rayons waar meerdere nazorgers  
       liepen zijn opgedeeld. 
       In Ysbrechtum is in Tammingalân, het 
       gedeelte, ruim rond het water afgezet door een 
       schapennet. Dit, om te zorgen, dat de  
       wandelaars in het gebied de broedvogels niet 
       verstoren. 
       - Thomas verzoekt met klem niet alleen de 
         nesten en het aantal eieren te registeren met 
         de app. Maar ook of het is uitgekomen,  
         verloren is gegaan.  
       - Ook  graag de predator benoemen als je dat  
         weet. Dit om eventueel bejaging aan te kunnen  
         vragen als er veel nesten verdwijnen. 
       - De app is vernieuwd de nauwkeurigheid is  
         verbeterd. Als er meerdere nesten bij elkaar 
         liggen vraagt hij of het hetzelfde nest is dat al  
         eerder is aangemeld, of een nieuwe. 
3.      - Ype vraagt waarom in het ene gebied mest    
         wordt geïnjecteerd en elders als ruige dong 
         wordt uitgereden. 

 

 
 
 
Heeft te maken met grascultuur of Natura  
2000 gebieden, die kruidenrijk zijn. 
- Ype is in Duinterpen aangesproken door een jager. 
Op 1 en 2 april mogen nazorgers het land niet in. - -      
Ype vraagt waarom. En, geldt dit voor Duinterpen of 
overal? Het Bestuur weet het niet. Zal contact 
zoeken met de Jagersvereniging en de uitleg op de 
website zetten. 
- Chris vraagt als je bijzonderheden ziet, dit bij het 
bestuur te melden. 
- Er zijn rayons waar geen vogels zitten. Als je toch 
graag vogels ziet, vraag iemand van een ander 
rayon of je een keer mee kunt lopen. Namen zijn bij  
Thomas bekend. 
- Je kunt een reminder krijgen voor Alarmtelling. 
Verzoek is, doe dit. En wel op de dagen die zijn 
aangegeven. Jonge vogels blijven niet bij het nest, 
maar trekken met de ouders naar andere weilanden. 
Als de alarmtellingen worden gedaan ontstaat er een 
goed beeld van hoeveel jongen er in een  groot  
gebied groot worden. 
                                                               De secretaris 
 
 
        
 

 
 
 
 
 
 

        Verslag nazorgvergadering 22 maart 2022 
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Jaarverslag 2022  
 

 

We zijn het al bijna vergeten. Het jaar 2022 begon  
in januari met de eerste versoepelingen van de 
covid-regels na de harde lockdown. In februari kon 
op vertoon van het corona-toegangsbewijs de 
samenleving langzaam open. En gelukkig voor ons 
werden in maart de maatregelen opgeheven. 
Hierdoor konden onze nazorg- en jaarvergadering 
als vanouds gehouden worden. Het was gezellig en 
we eindigden met een nostalgische film van 
Vogelwacht Jytryp - Hommerts over  het vroegere 
eieren zoeken. 

De vrijwilligers gingen allemaal weer enthousiast aan 
de slag met het klaarmaken van de zwaluwwanden, 
het plaatsen van de greppelpompen, de nazorg en 
de broedzorg. Als bestuur zijn we iedereen hiervoor 
weer zeer dankbaar. 

Het bestuur is aanwezig geweest bij een aantal 
vergaderingen van de BFVW. 

De BFVW  bestond dit jaar 75 jaar. In verband met 
dit jubileum organiseerden ze door het jaar heen 
allerlei activiteiten rond de vogels. Ik zelf ben 
bijvoorbeeld bij een cursus vogelherkenning 
geweest. Dit jubileum jaar werd afgesloten met een 
groot feest op 12 november  in 't Haske in Joure. 
Hier zijn een aantal van onze leden naar toe 
geweest. 

Wij, als Vogelwachtbeschermingswacht Sneek e.o., 
konden eindelijk ons uitgestelde 75 jarig jubileum 
vieren. 
Er was een driemanschap dat dit ging voorbereiden.  

 

 

We hadden het idee een uitgebreide vogelmarkt met 
allerlei kraampjes en vogelexcursies. Dit was echter 
voor de maand mei niet te organiseren. Niet elke 
organisatie kon mensen leveren voor hun kraam. En 
ook voor het regelen van allerlei zaken die erbij 
komen kijken was niet genoeg tijd.  

Toen is besloten het jubileum in de vorm van een 
kraampjesmarkt niet te doen. 
Er stonden wel vrijwilligers klaar van onze 
vogelwacht om excursies te begeleiden. 

Helaas hebben we hen moeten afbellen. Dat was 
erg sneu, omdat Jappie zelfs al de wethouder voor 
die dag gestrikt had. Maar Jappie bleef positief en 
nodigde de wethouder uit voor een privé-excursie. 
Want het is natuurlijk fijn als men in het gemeente 
huis weet waar een vereniging voor staat.  Dank 
daarvoor Jappie. 

Daarbij hadden we geluk, er diende zich een 
theatervoorstelling aan die zeer goed bij de 
vogelwacht paste. “Het verdriet van de Zuiderzee”.  

We zijn hier op 2 september  met een bus vol 
mensen naar toe geweest. Het was een openlucht 
voorstelling. Gelukkig hadden we goed weer. Tegen 
de kou werd ons een fleece dekentje uitgereikt. 

Het was een mooie voorstelling met na afloop een 
gezellig hapje en een drankje. 
Ondanks de feestjes is er ook weer hard gewerkt 
voor de vogels. De resultaten zijn te zien in het 
jaaroverzicht nazorg en broedzorg. 

De secretaris. 
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Bericht van de penningmeester 
 
Dit jaar hebben we afgesloten met een negatief 
resultaat van bijna 3000 euro. Dit heeft te maken 
met de viering van ons jubileum en met de 
ontwikkeling van onze nieuwe internet site. De oude 
website was verouderd en daarom heeft het bestuur 
besloten deze te vernieuwen. 

Daarnaast hebben we in het afgelopen jaar ook een 
25 tal nieuwe nestkasten aangeschaft gemaakt van 
houtbeton. Deze groene nestkasten hebben een 
zeer lange levensduur. 

 
Betaling contributie 

Afgelopen jaar heeft iedereen zijn of haar contributie 
uiteindelijk betaald.  

Ook dit jaar verzoeken we de leden en donateurs 
vriendelijk om de contributie direct over te 
maken omdat het anders gemakkelijk vergeten 
kan worden. Bij voorbaat hartelijk dank hiervoor. 

Contributie:     € 10,00 

Bankrekening:  

NL 28 INGB 0003 9014 38 
De kascommissie bestaat dit jaar uit: 

- Dhr. Elt Hazelof 
- Dhr. Dolf Visser 

Reserve: Dhr. Klaas Haringa 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                                     

Saldo 1 januari 2022              €  10.048,01 

Contributie en giften       €  2.956,50 

Vergoeding beheer BFVW             €     229,10 

Drukkosten Uit Vogelen  €    -849,51 

Jubileum    € -1.224,05 

Maken nieuwe internetsite             € -1.752,08 

Bankkosten    €    -237,95 

Ledenvergadering Dorpshuis €    -254,00 

Afdracht BFVW contributie             €    -679,00 

Koop nestkasten + toebehoren €    -561,32 

Diverse alg. kosten attenties,  

porti, vergoedingen etc.  €    -545,91 

Totaal                €  7.129,79 

 
Bezittingen: 
Nog betalen / ontvangen             €         0,00 

Kas     €     158,20 

Bankrekening               €     471,59 

Spaarrekening               €  6.500,00 

Saldo 31 december 2022             €  7.129,79 

 

                                                   Luitzen Kooistra 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
                                        ( Foto Dick Pruiksma) 
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Bericht van de nazorgcoördinator 
 
Het voorjaar was toch weer droog maar fris in maart. De eerste vogels aan de leg, na een paar mooie dagen 
werd het eerste kievitsei van Friesland gevonden. Op 14 maart in de buurt van Workum en het was ook gelijk 
de eerste van de gemeente. Kort daarna op 17 maart werd het eerste kievitsei van de vogelwacht Sneek bij 
Loënga gevonden door Ype van der Werf. Daarna kon men met de nazorg beginnen. 

Het aantal vogels binnen de wacht Sneek blijft de laatste jaren qua kievit redelijk gelijk en bij de grutto het ene 
jaar een kleine daling en het andere jaar een kleine stijging maar het aantal rayons waar vogels zitten gaat 
gestaagd naar beneden en ondanks de inzet van de boeren en het aantal plasdras en plasgreppel pompen is 
het afwachten waar we over een aantal jaren staan. Ook heeft de stad qua groei invloed op sommige rayons 
bijvoorbeeld rondweg Noord dat komende jaren grond verliest aan de bouw van huizen. Het dorp Offingawier 
is door de Potten zomerdag een drukke doorgangsroute en willen daar een verandering aanbrengen waardoor 
een nieuwe weg om het dorp komt te liggen. De Potten wil men uitbreiden met een evenementenhal, een hotel 
en meerdere zomerhuisjes waardoor er een hoop natuur verloren gaat. Binnen de wacht Sneek is er een 
groep mensen die zich hard maakt voor de natuur en zo plannen die er zijn te remmen. We wachten af hoe dit 
gaat aflopen.  

De afgelopen jaren is er nagedacht over hoe we de predatiedruk kunnen verminderen.  

De aanschaf van twee foxlights is goed bevallen in het rayon Gau 5 waar ook het beheer ligt. De wacht 
Bolsward en het collectief Sûd Westkust hebben rasters geplaatst op dammen met eventueel stroomdraden 
om zo vossen en steenmarters buiten het gebied te houden en dat heeft een positieve werking gehad ten 
opzichte van de predatie. 

Door het collectief is er een bedrag beschikbaar gesteld waardoor we er een aantal rasters hebben laten 
maken door Jannes Spoelman. 
In het voorjaar van 2023 zullen de zes rasters geplaatst worden, drie aan de Griene Dyk en drie aan de 
Koaiwei om zo het kerngebied zo goed mogelijk te beschermen. 

De wacht Sneek krijgt er in 2023 een rayon bij. In overleg met boerin M Dijkstra die graag wil dat de wacht 
Sneek ook op de percelen voor de boerderij in Tirns nazorg gaat doen. De wacht Bolsward gaat ermee 
akkoord. 

Ik wil iedereen bedanken voor jullie inzet in 2022! Ik wens iedereen een mooi en gezond 2023!! 

                                                                                                                                      Thomas de Jong 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                                                                                           
                                                                                                                                ( Foto Thomas de Jong) 
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Resultaten weidevogeltelling per rayon 
 
Rayons Soort Nesten Broedparen Totaal Uitgekomen Verloren 

0831-Tjalhuizum Grutto 1   1     

0831-Tjalhuizum Kievit 6   6 1 5 

0831-Tjalhuizum Scholekster 2   2     

0831-Tjalhuizum Tureluur           
 
 

0832-Rondweg Noord Grutto 5 3 8 3 2 

0832-Rondweg Noord Kievit 22   22 13 9 

0832-Rondweg Noord Scholekster 5   5 4 1 

0832-Rondweg Noord Tureluur 5   5 3 2 
 
 

0834-Duinterpen Grutto           

0834-Duinterpen Kievit           

0834-Duinterpen Scholekster 1   1 1   

0834-Duinterpen Tureluur           
 
 

0835-Gauw Grutto 2 3 5     

0835-Gauw Kievit 13   13 11 1 

0835-Gauw Scholekster   1 1     

0835-Gauw Tureluur 2   2     
 
 

0837-Gauw Grutto 1   1 1   

0837-Gauw Kievit 4   4 3 1 

0837-Gauw Scholekster 1   1 1   

0837-Gauw Tureluur 1   1 1   
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0839-Goenga Grutto 1   1   1 

0839-Goenga Kievit 38   38 34 4 

0839-Goenga Scholekster 7   7 7   

0839-Goenga Tureluur 1   1 1   
 
 
 

08310-Offingawier Grutto           

08310-Offingawier Kievit           

08310-Offingawier Scholekster   1 1     

08310-Offingawier Tureluur           
 
 

08311-Offingawier Grutto           

08311-Offingawier Kievit 6   6 2 2 

08311-Offingawier Scholekster 2   2   2 

08311-Offingawier Tureluur           
 
 

08313-Offingawier Grutto           

08313-Offingawier Kievit 2   2     

08313-Offingawier Scholekster 2   2     

08313-Offingawier Tureluur           
 
 
 

08318-Loenga Grutto 3   3 1 1 

08318-Loenga Kievit 11   11 10   

08318-Loenga Scholekster 2   2 2   

08318-Loenga Tureluur           
 
Helaas zijn er ook een zestal rayons waar de laatste jaren geen weidevogels meer aanwezig zijn.  
 
Dit zijn:  0836 Gauw, 0838 Gauw, 08314 Offingawier, 08315 Offingawier, 08316 Offingawier en 08319 Tirns 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Uit Vogelen 2023 
13 

 

Resultaten broedzorg 2022 
 
Rasterhoffpark, toezicht Y. vd Werf 
Totaal 46 nestkasten, waarvan 19 bezet waren met Koolmezen, allen succesvol. Er waren 11 bezet door 
Pimpelmezen die ook succesvol waren. In 2 nestkasten hebben Kauwen gebroed met goed resultaat, ook was 
de valkenkast bezet door Torenvalken waar sowieso 4 jongen geringd zijn. Verder was er nog een broedgeval 
van de Grote Bonte Specht waarvan de resultaten onbekend zijn. I.v.m Eikenprocessierupsen zijn er extra 
kasten opgehangen. 

Algemene begraafplaats, toezicht A. Bakker en H. Koops 
Op de algemene begraafplaats hebben in de nestkasten 4 Koolmezen, 1 Pimpelmees en 2 Spreeuwen 
succesvol gebroed. 

ONS, toezicht C. Baanstra en G.J. ten Napel 
Totaal 19 nestkasten waarin 3 broedgevallen van Koolmezen succesvol waren. Er waren 4 succesvolle 
broedgevallen van Pimpelmezen. Verder hebben er nog 2 Spreeuwen met succes gebroed en 1 Ringmus die 
ook succesvol was. 

Epemastate, toezicht C. Baanstra en M. Baanstra      
Totaal 24 nestkasten, er waren 3 broedgevallen van Koolmezen, 4 broedgevallen van Pimpelmezen, verder 
waren er broedgevallen van 3 Ringmussen, 3 Spreeuwen en er was een 1 broedgeval van een Kauw. Alle 
broedgevallen waren succesvol. 

IJsbaan, toezicht J. Plantinga 
Totaal 10 nestkasten waarvan 7 succesvol waren. Helaas heeft er geen Torenvalk gebroed, de toezichthouder 
heeft er een nieuwe valkenkast opgehangen die vakkundig gemaakt is door 
Jannes.  

RK-kerkhof, toezicht J. Plantinga 
Totaal 20 nestkasten, die goed bezocht zijn door Kool en Pimpelmezen, 
verder waren er 2 kasten met Spreeuwen en zoals de toezichthouder het zelf 
zegt, de kers op de taart, een nestkast is bezocht door Bomkruipers waarbij 4 
jongen groot gebracht zijn, verder was er een nieuwe korf en een melkbus 
geplaatst waarin 1 succesvol gebroed is. In totaal heeft de toezichthouder 54 
Koolmezen en 31 Pimpelmezen zien uitvliegen. 

                                                                                           (Foto Jelle Plantinga)       

Tuincomplex Noorderhoek, toezicht J. Boersma 
Hier waren 12 nestkasten gecontroleerd, hierbij waren er 5 Koolmezen en 3 Pimpelmezen met wisselende 
successen, 1 legsel verlaten met maar 2 uitgevlogen jongen. Rest wel aardig verlopen met 5 tot 8 jongen, er 
was ook een nestkast met een Ringmus waarvan de resultaat niet bekend is. Verder was er een broedende 
Torenvalk met 4 uitgevlogen en geringde jongen. Wat de toezichthouder opviel is dat de vogels laat begonnen 
met broeden, de jonge Torenvalken zijn pas 7 juli geringd. Er zijn daar veel Mussen aanwezig, verder zijn er 
veel paartjes Winterkoninkjes, er was zeker 6 weken lang de Koekoek te horen, veel Kauwen er was een 
Specht die de peren uit de boom plukt. 

Natuurontmoetingstuin naast azc, toezicht J. Boersma 
Omdat deze locatie beperkt open is en helaas daar vandalisme is heeft de toezichthouder daar geen 
gegevens van. Dhr J. Boersma gaat er van uit dat er daar ongeveer 3 Kool of Pimpelmezen in 1 van de 7 
nestkasten gebroed heeft. Veel nestkasten zijn niet meer in goede staat door hakkende Spechten of hangen in 
onbereikbaar boom of struikgewas. Er moet daar wel iets aan gedaan worden. Misschien een leuk project 
eventueel kunnen we jeugd van AZC vragen. 
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Zwettehof, toezicht W. Graafsma en H. Poiesz 
Totaal 11 nestkasten, waarvan er in 9 genesteld is door Kool en Pimpelmezen en Mussen. 

 
De Hooppark, toezicht L. Kooistra en J. Boersma 
Totaal 12 nestkasten, waarvan in 7 gevallen Kool - of Pimpelmezen gebroed hebben, vermoedelijk 2 
Pimpelmezen en 5 Koolmezen. In 2 kasten lagen in de ene nog eieren en in de andere dode jongen. Sinds 2 
jaar hangen er 7 nieuwe nestkasten gemaakt van duurzame houtbeton genaamd Woodstone. Naast dat dit 
materiaal lang meegaat, heeft het ook een isolerende en ademde werking, dit 
bevorderd het klimaat in de nestkasten. 

Wilhelminapark, toezicht H. Mintjes en B. Tijmstra     
Totaal 22 nestkasten, waarvan 2 nesten waren van Kool of Pimpelmezen beide met 6 
uitgevlogen jongen. Verder waren er 5 bezet door Koolmezen van 5 tot 9 jongen allen 
uitgevlogen, 4 Pimpelmezen ook 5 tot 9 jongen en uitgevlogen. Er was 1 bezet met 
Spreeuwen met 5 uitgevlogen jongen en tot ons eigen verbazing 1 nestkast met 
Roodborsten waarbij 6 jongen uitgevlogen zijn. Er zat een groot nest in een kast 
helaas zonder resultaat en nog 1 met een niet afgemaakte nest. In totaal waren daar 
85 jongen uitgevlogen. 

Het was weer een fantastische seizoen met veel uitgevlogen jongen, hier en daar 
paar problemen met o.a vandalisme maar ook zeker een probleem zijn de aanwezige 
spechten die het kastje kapot hakken.                                                                                 (foto Harm Mintjes) 

Ik wil iedere broedzorger bedanken voor hun inzet en ik wil ook Jannes bedanken voor zijn vakkundigheid in 
het maken van een nieuwe torenvalk kast voor de IJsbaan. 

Met vriendelijke groet Bauke Tijmstra. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
                                                                    ( foto’s Bauke Tijmstra ) 
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Het oeverzwaluwhuis aan de Houkepoort 2022 

 

Na een wat minder succesvol jaar in 2021 was 2022 zeer succesvol. Alle nesten zijn voorzien van 
tabaksstelen voor het broedseizoen en dit heeft zijn vruchten afgeworpen. Duidelijk minder of zelfs geen luizen 
in de nesten. Er waren 39 succesvolle broedsels in totaal 27 nestkasten. !2 nestkasten zijn voor een tweede 
leg gebruikt. 

Op 9 maart tijdens het plaatsen van de tabaksstelen  lagen in kast 68 poepjes. Vermoedelijk van de IJsvogel.  

Op 7 mei lag er helaas een dode adulte Oeverzwaluw in kast nummer 22 waar geen nest in zat. De vogel was 
helaas on-geringd. Ook stond kast nummer 6 open. Mogelijk door de wind, niet goed afgesloten of mogelijk 
door een muis of rat. Er lag 1 ei in en enkele kapotte eieren. In het huis lagen afgeknaagde veren van een 
zwaluw op de grond. Het overgebleven hele ei is in kast 33 gelegd, omdat hier een zwaluw aan de leg was. 
Het volgende bezoek op 21 mei lagen er 4 nieuwe eieren in kast nummer 6.  
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Bij de Corténstalen wand waren net als voorgaande jaren weer grote aantallen met zwaluwen. Er is geen 
meting gedaan naar het aantal succesvolle nesten. 

In totaal zijn er  dit jaar 163 jonge oeverzwaluwen geringd. Dit jaar waren er helaas geen terugmeldingen of 
terug vangsten van geringde vogels. 
De eerste nesten werden waargenomen op 24 april wat ongeveer gelijk staat met 2020. Het verschil is alleen 
het aantal. Er waren 2 nesten tijdens het bezoek op 24 april 2022. In 2020 waren dit 15 nesten. 

Helaas heeft de Bruine kiekendief niet nabij het Oeverzwaluwhuis gebroed. Deze is verhuisd naar een ander 
gebied in de omgeving en konden we deze helaas niet traceren. De roerdomp heeft ook een poging gedaan 
en hebben we een nest met 3 eieren gezien op 8 mei. Helaas 7 weken later geen succes. Er lagen kapotte 
schalen naast het nest. 

 

 

Heel bijzonder was dat het rietveld nabij het zwaluwhuis is gemaaid en werd het bezocht door 2 paar 
territoriale Kieviten en een paar Tureluurs. Er werden diverse nesten gevonden van de Kievit op het kale stuk 
grond. Enkele dagen later was al snel bekend dat er een kievit-paar eieren heeft gelegd. Een hele bijzondere 
plek! De Tureluur is niet gevonden en is er ook niet veel naar gezocht in verband met teveel sporen maken en 
erg veel Huiskatten in de omgeving. Helaas is het broedsel van de Kievit na uitkomen ook mislukt. 

 

Met dank aan hulp van: Jens, Petra, Durk, Anneke, Geert Jan en Marianne. 

                                                                                                                    Veel leesplezier! Met vriendelijke groeten,  
                                                                                                                                                    Johannes Ruurd Fokkens 

Uit Vogelen 2023 
16 

 
 

Bij de Corténstalen wand waren net als voorgaande jaren weer grote aantallen met zwaluwen. Er is geen 
meting gedaan naar het aantal succesvolle nesten. 

In totaal zijn er  dit jaar 163 jonge oeverzwaluwen geringd. Dit jaar waren er helaas geen terugmeldingen of 
terug vangsten van geringde vogels. 
De eerste nesten werden waargenomen op 24 april wat ongeveer gelijk staat met 2020. Het verschil is alleen 
het aantal. Er waren 2 nesten tijdens het bezoek op 24 april 2022. In 2020 waren dit 15 nesten. 

Helaas heeft de Bruine kiekendief niet nabij het Oeverzwaluwhuis gebroed. Deze is verhuisd naar een ander 
gebied in de omgeving en konden we deze helaas niet traceren. De roerdomp heeft ook een poging gedaan 
en hebben we een nest met 3 eieren gezien op 8 mei. Helaas 7 weken later geen succes. Er lagen kapotte 
schalen naast het nest. 

 

 

Heel bijzonder was dat het rietveld nabij het zwaluwhuis is gemaaid en werd het bezocht door 2 paar 
territoriale Kieviten en een paar Tureluurs. Er werden diverse nesten gevonden van de Kievit op het kale stuk 
grond. Enkele dagen later was al snel bekend dat er een kievit-paar eieren heeft gelegd. Een hele bijzondere 
plek! De Tureluur is niet gevonden en is er ook niet veel naar gezocht in verband met teveel sporen maken en 
erg veel Huiskatten in de omgeving. Helaas is het broedsel van de Kievit na uitkomen ook mislukt. 

 

Met dank aan hulp van: Jens, Petra, Durk, Anneke, Geert Jan en Marianne. 

                                                                                                                    Veel leesplezier! Met vriendelijke groeten,  
                                                                                                                                                    Johannes Ruurd Fokkens 



Uit Vogelen 2023 
17 

 

Stichting Griene Dyk Natuurlijk 
 
Misschien hebben jullie meegekregen dat een aantal verontruste natuurliefhebbers een stichting “Griene Dyk 
Natuurlijk” hebben opgericht. Dit, uit bezorgdheid om het ambitieplan van de Gemeente Súdwest-Fryslân voor 
de Potten. 
De Potten moeten “opgeleukt” worden met activiteiten en uitstraling om “het watersportcentrum van Friesland” 
te worden. Het hele jaar rond moeten hier activiteiten plaatsvinden voor toeristen en inwoners van Súdwest-
Fryslân.  
De invulling voor deze plannen zijn gelanceerd door de Gemeente en een aantal ondernemers. De 
waterskibaan moet vergroot worden en er is een plan gelanceerd voor een klimbos en uitbreiding van horeca 
activiteiten. 
Al met al, grootse plannen die de natuurwaarden dreigen aan te tasten. De gemeente Súdwest heeft twee 
enquêtes gehouden waarin summier de plannen werden weergegeven. De eerste enquête werd gelanceerd in 
de bouwvak periode en respons van lokale mensen was nihil. Uit een tweede enquête kwam naar voren dat 
het gros van de gebruikers van de Potten geen verandering wil, “laat het a.u.b. zo als het is”. Dat was de 
algehele teneur van de uitslag. 
Waarom nu de stichting “Griene Dyk Natuurlijk”? Door de dreiging van massaal gebruik vrezen wij voor de 
natuurwaarden van het omliggende Natura 2000 gebied. Dit betreft het Galgelan en de Potskar noord en zuid. 
Deze unieke natuurgebieden aan de monumentale Griene dyk zijn kwetsbaar en eventuele activiteiten op de 
Potten zien we als een bedreiging.  Overlast gevend licht en geluid horen in dit natuurgebied niet thuis. 
Ook de verkeersstromen die zullen gaan toenemen, vormen een bedreiging. Wij als stichting zullen proberen 
deze bedreigingen in banen te leiden en daar maken wij ons sterk voor. Samen met de Vogelwacht Sneek e.o. 
In februari wordt het in de DSO commissie behandeld en in maart komt het in de gemeenteraad. 
We zijn in contact met verschillende politieke partijen en proberen hen te laten inzien dat het gebied uniek is 
en bescherming nodig heeft. Op www.grienedyknatuurlijk.nl kan het publiek terecht voor informatie en 
meningen. Deze site is nog in opbouw, dus nog niet helemaal volledig. 
De Stichting Griene Dyk Natuurlijk bestaat uit : Dicky Pruiksma, Johannes Fokkens, Anneke Heijnis en 
ondergetekende. 

  
Namens de Stichting Griene Dyk Natuurlijk, 
 
                                                                                                                           Klaas Haringa. 
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Mussen 
 
Er zijn van die plekken in de stad waar je altijd 
mussen hoort. Ook al wordt dat steeds minder. Door 
het isoleren van huizen zijn er steeds minder 
nestgelegenheden onder pannen en in muurspleten. 
De Vogelwacht heeft een aantal jaren geleden heel 
erg  meegedacht met de woning renovatie in de 
Noorderhoek. In de nieuwbouw zijn een heleboel 
nestplaatsen ingebouwd. 

Nog verder terug in de tijd, 2009- 2013 heeft de 
(toen nog) Gemeente Sneek  in samenwerking met 
de Vogelwacht en IVN zich  ingezet voor de 
stadsvogels.  We hebben in 2011  hiermee de 
stadsvogelprijs van Vogelbescherming Nederland 
gewonnen. Met deze prijs werd een behoorlijk 
geldbedrag toegekend, dat besteed moest worden 
aan vogels. 

Dit geld is toen onder andere  ingezet  voor het 
verbeteren van de mussenstand in de stad. Dit 
resulteerde in een actie. Leden van de Vogelwacht 
kregen, als zij dit wensten, een gratis mussenkast. 
De bewoners van Sneek konden, als zij lid werden 
van de Vogelwacht, ook een gratis mussen-nestkast 
krijgen.  

Hier is toen veel gebruik van gemaakt. Helaas 
haakten vele nieuwe leden na een jaar of 2 jaar weer 
af. De leerlingen van de Praktijkschool de Diken 
hebben toen vele nestkasten gemaakt. Zoveel dat ze 
het op het laatst eigenlijk niet echt leuk meer 
vonden. Wat ik wel snap. Maar ik vond het een feest 
toen ze met een kar bij ons in de buurt al die 
nestkasten kwamen brengen. 
Of het geholpen heeft weet ik niet. Want de 
broedgevallen van al deze lossen nestkasten 
worden niet geteld. Ik weet wel dat er in mijn buurt 
twee groepen mussen zijn. Dit was even een stukje 
geschiedenis. 

Rond mijn huis aan de rand van de stad zwerft altijd 
een groepje mussen. Eigenlijk merk ik ze niet echt 
op, alleen als ze er niet zijn, dan is het heel erg stil. 
Want ze kwetteren de hele dag.  Van de zomer ben 
ik me eens in ze gaan verdiepen. 
Het blijkt dat zo'n troep mussen uit twee soorten kan 
bestaan. De Huismus en de Ringmus. Ze zijn nogal 
bewegelijk, waardoor ik dat eigenlijk nooit echt heb  
opgemerkt. 
 
De Ringmus is niet zo luidruchtig en niet in 
hoofdzaak een stadsrand tuinvogel. Ze houden erg 
van het boerenland en bossen. Daar waar het wat 
rustig is en er genoeg zaden zijn te vinden. Want, 
ringmussen zijn echte vegetariërs.  

De vrouwtjes en mannetjes lijken op elkaar. Ze 
hebben beiden een bruinkapje, een zwart masker, 
een witte halsband en witte wangen met daarin een 

zwart vlekje.  Als je al een gemengde groep mussen 
ziet, zie je direct dat er slanke en dikke mussen zijn. 
De slanke zijn de ringmussen.  
Jonge Ringmus mannen versieren met een dansje, 

opgezette half gespreide vleugels en opgerichte 
staart een vrouwtje. Hebben ze gepaard, dan zijn ze 
een paar en blijven ze hun leven lang bij elkaar. Ze 
zijn echte krakers die andere nestkast bewoners 
gewoon verdrijven.  Een deel van de ringmussen 
vertrekt in het najaar naar Zuid- Europa. 

De  Huismus is gebonden aan de mens, zowel voor 
broedplaatsen als voedsel. Ze wonen het liefst in 
dorpen, aan stadsranden of bij groene gebieden in 
stadscentra.  
Het uiterlijk van de Huismus is zeker niet alleen bruin 
of grauw. Ze hebben allerlei warme kleuren. In de 
herfst zijn ze op hun mooist. Ze hebben dan net hun 
hele veren pak vervangen. De mannetjes  hebben 
een donker grijze kruin en een diep zwarte bef en 
witte wangen. In de broedtijd hebben ze ook een 
diepzwarte snavel. 

De vrouwtjes zien er veel simpeler uit. Dofbruin, 
zonder keelvlek of zwarte snavel, maar wel met een 
lichte oogstreep.  
Huismussen zijn zaadeters, maar scharrelen in de 
stad ook kruimels op terrassen, of zelfs patat, bij 
elkaar.  De jongen worden groot gebracht met 
insecten. 
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Als je op mussen let zie je dat ze eigenlijk heel 
onhandig zijn in het vangen van muggen, vlinders of 
andere insecten. Ze maken dan de vreemdste 
capriolen. 

Huismussen blijven het hele jaar in de buurt van het 
nest. 's Winters gebruiken ze het nest als 
slaapplaats. Ze nestelen meestal onder dakpannen 
en in muur spleten. Dit is moeilijk bij woning 
verbetering. Gelukkig zijn er nestpannen op de 
markt. Maar ook de mussenflats voldoen prima. 
Mussen flats?  
Ja, mussen zijn graag samen. Ook als ze broeden 
zitten ze graag dicht bij elkaar. Een mussenkast 
bestaat dan ook altijd uit drie compartimenten.  

Ook de huismus kiest een partner voor het leven. 
Een legsel bestaat meestal uit 4 eieren. Helaas zijn 
jonge kansarme jongere. Slechts de helft wordt 
groot. En daarvan overleeft opnieuw de helft de 
eerste paar maanden niet. De pas uitgevlogen 
jongen worden vooral de door de vaders gevoerd.  
Het vrouwtje is meestal al weer druk met een nieuw 
legsel. Een vrouwtje broed vaak 3 legsels per jaar 
uit. Uiteindelijk brengt een mussen paar maar 3 
jongen groot na al deze inspanning. 

Huismussen hebben eigenlijk wel een relaxt leven.  
Omdat ze in een groep leven hoeven ze niet de hele 
dag opzoek naar voedsel. Als er ergens voedsel is 
tsjilpen ze dat door. Ook het gevaar van predatoren 

verkleind met zoveel ogen. Dus is er alle tijd de hele 
dag wat te tjilpen. Af en toe een stofbad te nemen 
tegen parasieten. Of bij mooi weer een heerlijk 
waterbad. 

Dat waterbad bij een vijver wordt niet roekeloos 
genomen. 
Wij kijken daar altijd naar als naar een toneelstukje 
Eén mus vliegt eens naar het water en weer terug. 
Tjilpt , “zullen we badderen”. Dan is er een ander die 
eens gaat kijken en tjilpt “lijkt me wel lekker”. Er komt 
een mus die met zijn pootjes in het water gaat zitten. 
Naar de begroeiing terug vliegt “water is heerlijk”. 
Dan wordt er heel wat getjilpt. Tot er een de stoute 
schoenen aantrekt en lekker gaat zitten badderen en 
tjilpt “water is heerlijk”. Dan komen er meer 
badderen en is het een gespetter van je welste.  
Ineens slaat er één alarm. Floep weg zijn alle 
mussen, onzichtbaar verdwenen in de begroeiing. 
Ziet u wel eens mussen in uw tuin? Lijkt het u leuk 
ze dagelijks te zien. Dan kunt u proberen ze te 
helpen. Zorg voor groenblijvende begroeiing. Denk 
bv. aan hulst, liguster en klimop. Ergens een 
waterbakje af en toe wat zaad. En wat zeker kan 
helpen is een mussenkast. 

Veel succes.                                                                                                                                                        
 

Myrna Kat   ( tekst en foto’s) 

 

 

Enkele leuke vogelwaarnemingen bij de Griene Dyk van 2022 
 
In dit stukje probeer ik een overzicht te geven van een aantal aardige vogelwaarnemingen van  het afgelopen jaar 
langs de Griene Dyk.  
Zoals de meesten van ons zich nog wel zullen herinneren was de winter van afgelopen jaar (2021/2022) zeer 
zacht te noemen. De temperaturen van januari en februari waren gemiddeld zo tussen  de 3 en 5 graden C. , dat 
heet bij het KNMI dan zeer zacht. 
Toch waren er in die eerste maanden nog wel enkele leuke waarnemingen! Zo werden er nog enkele 
roodhalsganzen gemeld, en zat er ook nog wel eens een kleine rietgans of een toendrarietgans tussen de grote 
groepen kolganzen. Het voorjaar was erg vroeg, de eerste zomertalingen werden al op 5 maart! gezien in de plas 
naast het huisje van Hornstra bij het gemaal.  

Een prachtig eendje, vooral de mannetjes, met hun opvallende kopstreep….ze hebben ook wel iets mysterieus, in 
de vroege zomer zie je ze eigenlijk nooit meer, maar toch kan het best zijn dat er af en toe wel een paartje broedt 
ergens in de Potskarren… 
In maart en april waren er geregeld zwartkopmeeuwen op de weilanden te zien. Een schitterende vogel is het, 
vooral de adulte zomervogels, met hun recht afgesneden donkere kop.  Vooral de knalwitte, ietwat doorschijnende 
vleugels zijn opvallend, bij de adulte vogels zie je helemaal geen zwart meer in het kleed, niet in de vleugelpunten 
en ook niet in de staart. Zoek er maar eens een plaatje van op, ze komen meer voor dan je denkt, alleen vallen ze 
niet zo op tussen kokmeeuwen. 
In maart kwamen ook de weidevogels terug, hierover elders in dit blad vast wel meer statistieken en overzichten 
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van. In ieder geval waren de aankomende kemphanen en tureluurs weer erg blij met de kleine plasdrasgebiedjes 
door de zonnepanelen!! De lente verliep zacht en zonnig! 

De cetti’s zangers deden het goed, ik telde vanaf Sneek tot aan de Terzoolstersluis op mijn fietstochtjes al gauw 
zo’n 6 territoria. De opmars van deze nieuwe soort zet dus stevig door. Ook de broedende wulpen in de weilanden 
naast de Griene Dyk lijken zich hier thuis te voelen, dit jaar ook weer enkele paren met opgroeiende jongen 
gezien!! 

Veldleeuweriken zongen in april het hoogste lied en ook de gele kwikstaart kan de Potskarren nog wel vinden! 
Rietzangers, blauwborsten, rietgorzen en kleine karekieten kwamen volop binnen! 
Eind april , de 22e om precies te zijn, kwam er weer een mooie draaihals langs! Wat een belevenis om deze vogel 
te vinden en rustig gade te slaan, druk etend van de mieren langs de randen 
van het asfalt of tussen de spleten van de betonplaten aan het einde van de 
Griene Dyk. 
Op 28 april hoorde ik een gekraagde roodstaart zingen in een van de hoge 
bomen rond de huisjes van “Op e Syl”. Een prachtig zangvogeltje met een 
melodieuze zang. Hij komt hier niet zoveel meer voor, op de zandgronden 
doet ie het beter. Ze broeden wel graag in nestkasten. De vogel bleef tot juli, 
dus best kans dat ie ergens gebroed heeft in die buurt…. 

De periode eind april/ half mei is goed om eens te zoeken naar een soort die 
je hier misschien niet verwacht, maar die toch wel vaak gezien wordt, nl. de 
reuzenstern. Ze zijn dan net teruggekeerd uit Mauritanië, aan de westkust van Afrika en zwerven zo wat naar hun 
broedgebieden in Finland of Zweden langs de Oostzee. Het is een schitterende stern om te zien! Hij is wel zo groot 
als een zilvermeeuw, maar heeft een veel sierlijker vlucht en staat te bidden boven het water, te loeren op een 
visje, tot ie een stootvlucht doet om zijn prooi te verschalken. Ze waren afgelopen jaar vaak te vinden boven de 
plassen van de Houkemar en ook wel langs de oevers van het Sneekermeer.  

De zomer verliep droog en warm. Wat mij opviel was dat er veel spotvogels aanwezig waren langs de Griene Dyk. 
Ook de grauwe vliegenvanger was waarschijnlijk met meerdere paren aanwezig, rond het Gerbrandygemaal 
broedt in ieder geval jaarlijks een paartje. Let na het broedseizoen maar eens op , dan kun je soms zien met een 
aantal jongen die de vliegjes nog aangereikt krijgen van pa of ma.. De kleine plevier, die de laatste jaren steevast 
op wat grind in de Potskar aanwezig is, heeft afgelopen jaar ook met succes de jongen groot gebracht. Wat is dat 
toch een geweldig gezicht als er 4 van die kleine pluizenbolletjes onder een van de oudervogels vandaan komen. 
Bij onraad, zoals een overvliegende sperwer, geeft pa of ma een roepje en de jonkies rennen naar ze toe en 
kruipen onder hun vleugels. Geweldig.. 

In de nazomer, zo van eind augustus tot half september trokken er 
weer wespendieven over, op hun trektocht richting zuiden. Het lukte 
mij niet om er een waar te nemen, maar o.a. Jelmer heeft er wel een 
paar gezien. 
De herfst was een soort verlenging van de zomer, het was eigenlijk 
een langzaam voortkabbelende nazomer. 
In deze maanden,  augustus en ook nog in september verbleef er een 
jonge purperreiger in de Potskar, die regelmatig foeragerend te zien 
was. Ook kon je rond die tijd met wat geluk een visarend zien jagen 
boven de plasjes en de oevers van het meer. Een indrukwekkend 
gezicht als je zo’n visarend met een dikke brasem of karper ziet 
proberen op te vliegen vanaf het water! 

Persoonlijk deed ik op 10 september een erg leuke waarneming van 
een juveniele roodpootvalk langs de Griene Dyk. Ik kon snel een paar 
foto’s maken en toen werd ie weggepest door enkele Vlaamse 
gaaien.. 
Er werden in de maanden oktober en november ook enkele 
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Koereigertjes waargenomen aan de Griene Dyk, maar dan wel meer richting Abbenwier…..deze, van oorsprong, 
Afrikaanse en Zuid-Europese soort komt steeds vaker in het noorden voor en de laatste jaren is het al tot een 
enkel broedgeval in Nederland gekomen. Een mooi nieuwkomertje dus, deze mini zilverreiger, hij is nog lang niet 
half zo groot als de gewone grote zilverreiger...als je hem ziet scharrelen rond de koeien of schapen, is dat een 
prachtig gezicht, soms zelfs laat ie zich op de rug van een koe of schaap even voortrijden!!Door de woelende 
poten en soms de zwaaiende staarten  worden de insecten opgeschrokken en worden deze beestjes een prooi 
voor de koereiger. 

De meest bijzondere waarneming werd op 9 oktober gedaan door enkele jeugdige waarnemers uit Grouw...zij 
zagen op die dag een juveniele jan-van-gent overvliegen richting west!!! Die soort is hier nog nooit waargenomen, 
ik meen dat er ooit een dode vogel is gevonden, lang geleden in 
de buurt van Offingawier.. 
De reden dat het beest hier vloog was, dat de dag er voor, er 
een zware noordwester storm had gewoed…..die heeft het, 
mogelijk verzwakte,  jonge beest landinwaarts geblazen, hopelijk 
heeft ie de weg naar zee weer kunnen vinden, want daar hoort 
deze vogel natuurlijk thuis!! Ze broeden langs de kusten van 
Normandië, Schotland, Engeland en oa ook op Helgoland. Het is 
een grote gestroomlijnde vogel met smalle lange vleugels, die 
eigenlijk alleen maar boven zee voorkomt, behalve in de 
broedperiode natuurlijk. Ze duiken bij het foerageren met 
spectaculaire duikvluchten van 100 km/uur op vis. 

In de maand november zag ik in de buurt van Abbenwier nog een velduil vliegen, altijd weer een belevenis, ze 
hebben zo’n typisch flappende vlucht. 
December was ook nog een leuke maand, met aan ‘t begin van de maand 
een prachtige on-geringde witte sneeuwgans op de weilanden naast de 
Potten. Zo vaak zag ik ze niet meer de laatste jaren...veel vogelaars 
hebben het idee dat ze 10-20 jaar gelden veel meer voorkwamen hier in 
de winter. Aan de aantallen kan het niet liggen, want ze komen in Noord 
Amerika en Noord Azie nog in zeer grote aantallen voor...de grootte van 
de totale wereldpopulatie wordt nog op miljoenen exemplaren geschat!! 
Als je er eentje ziet moet je wel goed kijken of er ook ringen om de poten 
zitten, want ze worden veel in gevangenschap of parken gehouden en 
horen dan een z.g. kwekersring te dragen. 

Half december viel de kou in en er kwam zelfs zo’n ijslaag op de vaarten dat we een paar dagen konden 
schaatsen! Voor het vogels kijken ook altijd wel interessant, want dan komen de echte wintergasten hier naar 
toe… Zo reed ik op 14 december de Paviljoenwei nog even af om vanaf de kleine rotonde aan het eind van de 
weg, tegen het Prinses Margrietkanaal aan, nog even naar watervogels te kijken. 
Meteen zag ik een heel klein eendje van me af zwemmen, tussen een grote groep meerkoeten, en meteen gingen 
de alarmbellen bij mij rinkelen. Wat hebben we hier nou? De eerste 
ingeving was een Buffelkopeend. Dat is een Amerikaanse soort, dus best 
heel zeldzaam, het is hier een zg. dwaalgast…..maar ik ken ze niet echt 
goed….toch heb ik al wel een paar keer een gezien.  
De groep zwom snel van me af richting het Sneekermeer, en het kleine 
eendje vloog zelfs op richting vaargeul midden op het meer.  Ik kon hem 
niet meer zien hij of liever gezegd zij, was weg.. 
Gelukkig had ik nog snel wat plaatjes kunnen schieten! Terugrijdend naar 
huis dacht ik nog dat het misschien ook nog wel een vreemd nonnetje 
kon zijn, dus snel de camera aangesloten op de laptop en de gemaakte 
foto’s bekijken. Dan kun je goed inzoomen en details bekijken. Bleek het 
dus toch wel een Buffelkopeend te zijn!!Voor mij zelf dus een mooie vondst, maar jammer genoeg is het eendje 
daarna niet meer gezien en konden we niet de poten bekijken op de aanwezigheid van eventuele ringen.  
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Want ook deze eendjes worden in gevangenschap gehouden en je weet dus niet zeker of deze echt 
wild...persoonlijk denk ik van wel, maar bewijzen kunnen we het niet meer, tenzij ie nog opduikt ergens op het 
Sneekermeer. 
 
Na een weekje viel de dooi weer in en gingen we met regenachtig weer naar de feestdagen toe. Daarmee was het 
jaar 2022 nog niet ten einde, want op 22 december lieten 2 dwergganzen zich even prachtig zien, drinkend bij een 
greppel, op 30 meter vanaf de Griene Dyk. Prachtig was de hoog oplopende witte bles te zien, het korte roze 
snaveltje en zelfs de gele oogring was prima te zien. Een prachtig, hier toch zeldzaam voorkomend, gansje 
Al met al weer heel wat mooie vogelwaarnemingen langs de prachtige Griene Dyk. Laten we met ons allen ons 
best doen om deze prachtige natuur hier zo vlakbij Sneek te behouden!! Heeft u wat moois gezien, geef het door 
of zet het op www.waarneming.nl 

Een heel goed “vogeljaar” gewenst!! 

                                                                                                                 Dick Pruiksma   (tekst en foto’s) 

 

 

Maart 2022, “weidevogelbeheer zet zich voort”. 
 
In de vorige twee edities van Uit Vogelen konden jullie in de artikelen “Plasdras komt tot bloei” en 
“weidevogelbeheer komt tot bloei” lezen hoe wij als vogelwacht ons steeds meer inzetten voor een beter 
weidevogelbeheer. Wij blijven benoemen dat wij dit niet zonder onze sponsoren en boeren kunnen, dank ook 
namens de greidefûgels! 

Ook afgelopen seizoen hebben onze plasdraspompen de weilanden weer van 
water voorzien, met wisselend succes wat betreft het aantal aanwezig 
broedparen. We komen steeds meer tot de conclusie dat alleen het vernatten 
van een weiland niet voldoende is. In de directe omgeving is de aanwezigheid 
van kruidenrijk grasland voor insecten en het uitgesteld maaien voor dekking 
vaak een pre. Vooral in tijden met een dalende weidevogelpopulatie is een 
goed biotoop van groot belang. 

Langs de Griene Dyk is het biotoop inmiddels aardig op orde en dit zorgt dan 
ook voor mooie aantallen. Het resultaat van een samenwerking tussen 
desbetreffende boeren en het agrarisch collectief “It Lege Midden”. De 
weilanden gelegen tussen de Potten en de eendenkooi veranderen ieder 
voorjaar weer in prachtige kruidenrijke graslanden. Door alleen het uitrijden van 
ruige mest krijgen kruidenrijke planten een kans en zijn er meer insecten 
aanwezig voor de opgroeiende pykjes. Door ook tellingen op vooral gehoor te 
doen blijkt dat dit stuk aldlân ook zeer gewaardeerd wordt door onze kleinere weidevogels. Vooral de Ljurk en 
Piipljurk zijn hier in mooie aantallen aanwezig. Daarnaast zorgt het uitgestelde maaien, extensieve beweiden en 
vooral de aanwezigheid van plasdras ervoor dat ook de Ljip, Skries, Tsjirk, Strânljip en zelfs een Wylp zich hier 
vestigen. Naast onze grootste plasdraspomp, zijn er door het agrarisch collectief in samenspraak met de boeren, 
afgelopen seizoen nog drie plasdras pompen verspreid over het gebied geplaatst.    
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Dat vogels zich niet altijd laten sturen bleek ook dit voorjaar maar weer toen er 
leuke aantallen weidevogels zich toch vrij onverwachts gingen vestigen langs 
de rondweg. Vooral in de steeds vaker aanwezige droge periodes blijkt het 
maar hoe waardevol het is om de beschikking te hebben tot een plasdraspomp. 
Een nog beschikbare pomp was dan ook snel geplaatst en konden deze vogels 
het gehele seizoen voorzien van een drassig stukje land. 

Op dit moment zijn wij aan het vooruit kijken op het seizoen wat komen gaat. 
Gelukkig kunnen de meeste pompen op de dezelfde plek blijven staan en wij 
hopen dan ook dat dit steeds meer zijn vruchten gaat afwerpen. Erg positief is 
het dat steeds meer boeren binnen onze wacht iets willen betekenen voor de 
weidevogels. Door onze reeds opgedane kennis kunnen wij hen hierin steeds 
beter adviseren. Wij zijn op dit moment dan ook gezamenlijk aan het kijken wat 
er mogelijk is, op welke manier wij wat voor elkaar kunnen beteken en waar het 
beheer de meeste kans van slagen heeft. 

Laten wij hopen dat het beheer binnen onze wacht steeds meer op prijs wordt 
gesteld door de greidefûgels en dat er weer vele pykjes groot mogen worden. 
Met een kwetsbare populatie zou dat zeer gewenst zijn! Ongetwijfeld komen we 

volgend jaar weer met nieuwe ontwikkelingen op het gebied van weidevogelbeheer.   
 
                                                                                             Thomas de Jong en Jelmer Luyckx (tekst en foto’s) 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

          

 

 

 

 

 

 

 

 

  (Foto’s Dick Pruiksma ) 
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